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Α ΓΥΜΝΑΣΙΟΥ ΑΡΧΑΙΑ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ

ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ & ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ ΒΑΡΥΤΟΝΩΝ ΡΗΜΑΤΩΝ
	Χ Ρ Ο Ν Ο Ι   Ρ Η Μ Α Τ Ο Σ

	ΑΡΧΙΚΟΙ
: δεν παίρνουν αύξηση
	ΙΣΤΟΡΙΚΟΙ
 : παίρνουν  α ύ ξ η σ η

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ

	ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ

	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ
	ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ


ΣΧΗΜΑΤΙΣΜΟΣ ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΥ

              αναδιπλασιασμός   +   θέμα Ενεστώτα   +  κατάληξη Παρακειμένου

γ ρ ά φ ω           γέ                        γραφ                           κα

λ ύ ω                  λέ                         λυ


     κα






















    

  Πρόκειται για στοιχείο που θα συναντήσουμε: 

· Στο ρήμα Παρακειμένου και Υπερσυντελίκου

· Στο απαρέμφατο και τη μετοχή του Παρακειμένου

   ΠΩΣ ΣΧΗΜΑΤΙΖΕΤΑΙ / ΕΙΔΗ ΑΝΑΔΙΠΛΑΣΙΑΣΜΟΥ

  α) ΕΙΔΟΣ 1:  επανάληψη αρχικού συμφώνου του θέματος με ένα «ε» 
       λύ - ω      →    λέλυ κα           

 β) ΕΙΔΟΣ 2:  συλλαβική αύξηση: ένα «ε» (όπως στον Παρατατικό και τον Αόριστο) 

     


 



Παραδείγματα ανά περίπτωση: 

* σε ρήματα των οποίων το θέμα αρχίζει από 3 σύμφωνα               στρατεύω  →  ἐστράτευκα 

* σε ρήματα των οποίων το θέμα αρχίζει από διπλό σύμφωνο (ζ-ξ-ψ) ή από ῥ

                  ψεύδομαι → ἔψευσμαι                 ῥίπτω      → ἔρριφα

* σε ρήματα των οποίων το θέμα αρχίζει από 2 σύμφωνα αλλά χωρίς το πρώτο να είναι άφωνο
 και το δεύτερο υγρό ή ένρινο
. 


                   φθείρω    → ἔφθαρκα 
γ) ΕΙΔΟΣ 3:  χρονική αύξηση:  σε ρήματα  των  οποίων  το θέμα αρχίζει από φωνήεν (όπως στον Παρατατικό και τον Αόριστο) 

                 ἀθροίζω → ἢθροικα                           οἰκῶ       → ᾤκηκα

	ΓΕΝΙΚΕΣ ΚΑΤΑΛΗΞΕΙΣ ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΥ

	 ΕΝΙΚΟΣ
	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ
	

	α
	- κα
	α
	- καμεν

	β
	- κας
	β
	- κατε

	γ
	- κε
	γ
	- κασι(ν)


Οι καταλήξεις αυτές είναι διαφορετικές ανάλογα με το χαρακτήρα του θέματος κάθε ρήματος: 

1. Τα φωνηεντόληκτα (χαρακτήρας φωνήεν) και τα οδοντικόληκτα (χαρακτήρας τ,δ,θ) έχουν τις παραπάνω καταλήξεις.

2. Τα χειλικόληκτα (χαρακτήρας π,β,φ) και τα ουρανικόληκτα (χαρακτήρας κ,γ,χ) δεν έχουν στην κατάληξη το «κ» αλλά τρέπουν το χαρακτήρα τους(ψιλόπνοο ή μέσο) στο αντίστοιχο δασύπνοο σύμφωνο. Χάριν ευκολίας επαναλαμβάνω παλαιότερο πίνακα με ψιλά- μέσα - δασέα:

	
	ψιλά
	μέσα
	δασέα

	ΧΕΙΛΙΚΟΛΗΚΤΑ
	κ
	γ
	χ

	ΟΥΡΑΝΙΚΟΛΗΚΤΑ
	π
	β
	φ


                         Έτσι     κ → χ     //  γ → χ  //   π → φ // β → φ
Παραδείγματα 

κόβω   {θέμα : κοβ-}




κέκοφα




γράφω {θέμα : γραφ-}




γέγραφα



κηρύττω {θέμα : κηρυκ-}




κεκήρυχα

ΣΧΗΜΑΤΙΣΜΟΣ ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΥ

                αύξηση  +  αναδιπλασιασμός   +   θέμα Ενεστώτα   +  κατάληξη Υπερσυντελίκου

γράφω        ἐ                           γε                        γράφ                           κειν

ονομάζω                    ὠ                                      νομά                           κειν




Ο Υπερσυντέλικος είναι ιστορικός χρόνος, γι΄αυτό έχει και αύξηση εκτός από αναδιπλασιασμό. Η αύξηση αυτή είναι ένα «ε» μπροστά από τον αναδιπλασιασμό, εκτός από τις περιπτώσεις όπου ο αναδιπλασιασμός συμπίπτει
 με την συλλαβική ή χρονική αύξηση οπότε δεν παίρνει επιπλέον αύξηση. Δηλαδή: 


λύω 
→  λέλυκα (ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ)
 →  ἐλελύκειν 
 (ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ)



























ἁλιεύω → ἡλίευκα  



   → ἡλιεύκειν


















φθείρω    → ἔφθαρκα



    → ἐφθάρκειν 


	ΓΕΝΙΚΕΣ ΚΑΤΑΛΗΞΕΙΣ ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΥ

	ΕΝΙΚΟΣ
	
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ
	

	α
	- κειν
	α
	          - κεμεν

	β
	- κεις
	β
	          - κετε

	γ
	- κει
	γ
	          - κεσαν


Οι καταλήξεις αυτές είναι διαφορετικές ανάλογα με το χαρακτήρα του θέματος κάθε ρήματος. Ισχύει ό,τι και για τις καταλήξεις του Παρακειμένου. 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑ ΓΙΑ ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟ / ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟ (ΕΝΟΤΗΤΑ 9)

Αν σας δυσκολεύουν οι αλλαγές στις καταλήξεις μπορείτε να μη μάθετε τους κανόνες μετατροπής και απλά να θεωρήσετε ότι τα ρήματα ανάλογα με το χαρακτήρα τους έχουν διαφορετικές καταλήξεις οι οποίες έχουν ως εξής:

	ΦΩΝΗΕΝΤΟΛΗΚΤΑ

ΟΔΟΝΤΙΚΟΛΗΚΤΑ
	ΟΥΡΑΝΙΚΟΛΗΚΤΑ
	ΧΕΙΛΙΚΟΛΗΚΤΑ

	       -κα

       -κας

       -κε (ν)
	        -χα

        -χας
        -χε (ν)
        
	-φα
-φας        

-φε (ν)        

        

	      -καμεν
	       -χαμεν


	       -φαμεν

	       -κατε

       -κασι (ν)

	       -χατε

       -χασι (ν)
	       -φατε

       -φασι (ν)

	κειν,  -κεις,    -κει
	-χειν  -χεις   -χει
	-φειν   -φεις   -φει

	
	
	

	       -κεμεν

       -κετε

       -κεσαν
	       -χεμεν

       -χετε

       -χεσαν
	      -φεμεν

      -φετε

      -φεσαν


Α Σ Κ Η Σ Ε Ι Σ

1. Να συμπληρωθεί ο παρακάτω πίνακας με τον παρακείμενο και τον υπερσυντέλικο της ενεργητικής φωνής: 

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ
	ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ

	χορεύω
	
	

	θύω
	
	

	ῥίπτω
	
	

	ῥάπτω
	
	

	στρατεύω
	
	

	γράφω
	
	

	πιστεύω
	
	

	παιδεύω
	
	

	ὑβρίζω
	
	

	κρύπτω
	
	


2. Να συμπληρωθεί ο παρακάτω πίνακας με τα πρόσωπα του παρακειμένου και του υπερσυντελίκου που λείπουν:

	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ
	ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ

	κέκλοφα
	
	
	
	ἐκεκλόφειν
	
	
	

	
	ἢθροικας
	
	
	
	ἠθροίκεις
	
	

	
	
	ἠλπίκαμεν
	
	
	
	ἠλπίκεμεν
	

	
	
	
	πεπνεύκατε
	
	
	
	ἐπεπνεύκετε


3. Να συμπληρωθεί ο πίνακας με τους χρόνους που λείπουν: 

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ
	ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ
	ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ
	ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ

	στρατεύω
	
	
	
	
	

	κωλύω
	
	
	
	
	

	βλάπτω
	
	
	
	
	

	καλύπτω
	
	
	
	
	

	μνημονεύω
	
	
	
	
	

	ἱππεύω
	
	
	
	
	

	τρίβω
	
	
	
	
	

	πρεσβεύω
	
	
	
	
	


4. Να γράψετε των ενεστώτα των ακόλουθων ρημάτων (τα ρήματα δίνονται στον Πρκμ ή τον  Υπερσ): 

	κέχρικα
	
	νενόμικα
	

	ἐψήφικα
	
	ὠνόμακα
	

	ἐσφράγικα
	
	ὡπλίκειν
	

	ᾤκικα
	
	ὣρικα
	

	έτριφα
	
	ἐπεπαιδεύκειν
	

	ἐγκεκωμίακα
	
	παρεσκεύακα
	

	ἐνεκεχειρίκειν
	
	πέπαυκα
	

	ἀπογέγραφα
	
	ἐπεπόμφειν
	


ΑΝΑΔΙΠΛΑΣΙΑΣΜΟΣ





  αύξηση       +   αναδιπλασιασμός





αναδιπλασιασμός





το κ τρέπεται σε χ





Το φ είναι δασύ και διατηρείται





το β τρέπεται σε φ





2 σύμφωνα :  φ = άφωνο (χειλικό)


                      θ = άφωνο  (οδοντικό)


  





σε ρήματα των οποίων το θέμα αρχίζει από 2 σύμφωνα αλλά χωρίς το πρώτο να είναι άφωνο και το δεύτερο υγρό ή ένρινο





σε ρήματα των οποίων το θέμα αρχίζει από διπλό σύμφωνο (ζ-ξ-ψ) ή από ρ





σε ρήματα των οποίων το θέμα αρχίζει από 3 σύμφωνα





         πότε χρησιμοποιείται





ο αναδιπλασιασμός είναι χρονική αύξηση 





ο Υπερσυντέλικος δε χρειάζεται επιπλέον αύξηση





ο αναδιπλασιασμός είναι συλλαβική αύξηση 





ο Υπερσυντέλικος δε χρειάζεται επιπλέον αύξηση





ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ








ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ








� Χρόνοι που δηλώνουν παρόν ή μέλλον.


� Χρόνοι που δηλώνουν παρελθόν.


� Θυμηθείτε ότι άφωνα λέμε τα ουρανικά (κ,γ,χ), χειλικά (π,β,φ) και οδοντικά (τ,δ,θ). Ένρινα τα «ν» και «μ» . Υγρά τα «λ» και «ρ» 


� Εννοείται τα δύο να μη βρίσκονται σε συνδυασμό.


� συμπίπτω = είμαι ίδιος με κάτι





